

### 论文摘要

中国有色金属学报

**ZHONGGUO YOUSEJINSHUXUEBAO XUEBAO**

第17卷 第9期 (总第102期) 2007年9月

 [PDF全文下载]

文章编号: 1004-0609(2007)09-1486-04

## 激光冲击工艺对钛合金疲劳寿命的影响

任旭东<sup>1</sup>, 张永康<sup>1, 2</sup>, 周建忠<sup>1</sup>, 顾永玉<sup>1</sup>, 张新权<sup>1</sup>

(1. 江苏大学 机械学院 光子制造科学与技术省重点实验室, 镇江 212013;  
2. 华东理工大学 机械与动力工程学院, 上海 200237)

**摘要:** 研究激光加工工艺对Ti6Al4V航空钛合金叶片表面粗糙度和残余应力的影响, 并分析影响表面质量的激光加工工艺参数; 探讨表面粗糙度和表面残余应力对叶片疲劳寿命的影响。结果表明, 采用激光冲击航空叶片, 叶片表面残余压应力大大增强, 从而使得其抗疲劳破坏能力增强, 而表面粗糙度减小; 在激光脉冲功率允许的范围内, 选择合适的冲击参数能有效降低叶片表面粗糙度, 而表面残余压应力对疲劳寿命的影响起主导作用。

**关键字:** 激光冲击; 残余应力; 表面粗糙度; 疲劳寿命

## **Influence of laser-shock processing on fatigue life of titanium alloy**

**REN Xu-dong<sup>1</sup>, ZHANG Yong-kang<sup>1, 2</sup>, ZHOU Jian-zhong<sup>1</sup>, GU Yong-yu<sup>1</sup>, ZHANG Xin-quan<sup>1</sup>**

(1. Jiangsu Key Laboratory of Laser Manufacture Science and Technology Ministry, Jiangsu University, Zhenjiang 212013, China;  
2. School of Mechanical and Power Engineering, East China University of Science and Technology, Shanghai 200237, China)

**Abstract:** The influence of laser shock processing on surface residual stress and roughness of the titanium alloy Ti6Al4V during laser shock processing was analyzed, and the effects of the surface residual stress and roughness on aircraft structures fatigue life were investigated by the theory of fracture dynamics. The results show that with the logical parameters of laser shock processing on the aircraft structures, the higher laser power density, the greater compressive residual stress on the surface of the sample is obtained. And the surface roughness could be descent by the correct selecting laser shock parameters. Near the surface, the yield strength is increased by the laser shock, and the compressive residual stress is the main factor to enhance the fatigue life of the titanium alloys.

**Key words:** laser shock processing; residual stress; surface roughness; fatigue life

版权所有：《中国有色金属学报》编辑部

地 址：湖南省长沙市岳麓山中南大学内 邮编： 410083

电 话： 0731-8876765, 8877197, 8830410 传真： 0731-8877197

电子邮箱： [f-ysxb@mail.csu.edu.cn](mailto:f-ysxb@mail.csu.edu.cn)